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staltninger, om den kontante landbrugs- 
støtte og om hjemmemarkedsordningerne for 
flæsk, okse- og kalvekød, fjerkræ og æg og 
om videreførelse af kornordningen. Afsæt- 
ningsloven udløber med udgangen af juni 
måned, og den gældende kornlov udløber 
med høstårets udgang. Det lykkedes des- 
værre ikke at nå til enighed med landbruget 
om omfanget af den kommende kontante 
støtte. Under hensyn til de lønstigninger, 
der er sket bl. a. inden for landbrugsområ- 
det, haT regeringen imidlertid besluttet at 
fremsætte de nævnte tre lovforslag. Herved 
indarbejdes den devalueringserstatning på 
177 mill. kr., der tidligere er tillagt land- 
bruget, i den kontante støtte efter afsæt- 
ningsloven, og denne støtte forøges yder- 
ligere med 105 mill. kr., således at kontant- 
støtten efter afsætningsloven i alt vil udgøre 
800 .mill. kr. årlig. De gældende hjemme- 
markedsordninger foreslås videreført, men 
for at opnå en bedre afbalancering af hjem- 
memarkedspriserne foreslås der en nedsæt- 
telse af prisen på fjerkrækød og æg fra 
1. januar 1970 og en samtidig forhøjelse af 
den godkendte hjemmemarkedspris på okse- 
kød. 

Forslaget til lov om en kornordning er, 
bortset fra en nedsættelse af basisprisen for 
indført korn med 1 kr. pr. 100 kg, en i prin- 
cippet uændret videreførelse af kornordnin- 
gerne for høstårene 1967-68 og 1968-69. 
Indmalingspligten for rug og hvede til 
menneskeføde opretholdes, ligesom systemet 
med udligningsafgifter på indført korn og 
mælkepulver foreslås videreført. For at af- 
værge en uønsket import af foderkorn til et 
i forvej en med dansk korn overfyldt marked 
er den frie bevillingsudstedelse ved import 
af korn suspenderet i indeværende høstår og 
i det kommende høstår. Skulle den danske 
kornhøst fremtidig vise sig ät blive mindre, 
end hvad der kræves dels til menneskeføde, 
dels til foderbrug, vil den frie udstedelse 
på ny kunne genindføres. Skulle høsten blive 
så stor, at den ligesom høsten i 1968 over- 
stiger det indenlandske forbrug, må det 
ligesom i 1968 være landbrugets og korn- 
handelens opgave at søge overskudsbehold- 
n ingen eksporteret. Efter forslaget skal der 
som hidtil af statskassen ydes et beløb på 
50 mill. kr. årlig, der fordeles af mig efter 

forhandling med De samvirkende danske 
Husmandsforeninger og De samvirkende dan- 
ske Landboforeninger til fordel for det mindre 
landbrug samt fjerkræ- og ægproducenter. 

Ifølge forslaget til lov om afsætning af 
danske landbrugsvarer m. m. og forslaget 
til kornloven skal lovene optages til revision 
i folketingsåret 1969-70, og det er hensigten 
som anført i bemærkningerne at lade en 
gruppe eksperter repræsenterende henholds- 
vis landbruget og regeringen undersøge 
landbrugets forhold og inden årets udgang 
fremsætte forslag 홢> til en mere langsigtet 
landbrugspolitik. 

Forslaget til lov om en ændring af lov om. 
handel med foderstoffer tilsigter at åbne 
mulighed for øget anvendelse af kunsttør- 
rede grønafgrøder i foderblandinger. Når 
sådan udvidet anvendelse kun vil kunne til- 
lades på nærmere fastsatte betingelser, må 
dette ses på baggrund af formålet med foder- 
stofloven, som er at sikre forbrugerne. De 
nærmere regler om anvendelse af kunst- 
tørrede grønafgrøder i foderblandinger vil 
blive fastsat efter samråd med fodrings- 
eksperter, statens foderstofkontrol og de 
interesserede parter. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
ninger, der ledsager hvert af de tre lovforslag, 
tillader jeg mig at indstille disse til velvillig 
behandling i det høje folketing. 

Endvidere har. jeg den ære for ,det høje 
folketing at fremsæt te forslag til lov O'In af- 
sætning af frisk dansk frugt og danske, gart- 
nerier ódukte-i-. V, - " ' 

Lovforslaget tilsigter eii<, videreførelse af 
den gældende lov, som blev vedtaget i  1967. 
Medens den gældende lov omfatter en to- 
årig periode, foreslås deii',,nye lov gennem- 
ført for en periode af I år, således at loven 
optages til revision, i folketin'gsåret 1969-70. 

Loven af 1967 var for størstedelens ved- 
kommende en videreførelse f1f tidligere gæl- 
dende lovgivning på dette område, der- inde- 
holder frugt- og gartnerierhvervets støtte- 
ordninger samt hjemmel for-den bestående 
hjemmemarkedsordning for frugt. Under de 
forhandlinger, jeg har ført med frugt- og 
gartnerierhvervets organisationer,; har disse 
lagt vægt på, ',at der skete en videreførelse af 
bestemmelserne i §§ 4 og 6. I forslagets § 4 
er det fastsat, at der, som hidtil, stilles mid- 
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ler til rådighed som ydelse af lån til opret- 
telse, udvidelse eller rationalisering inden for 
erhvervets virksomheder. Der er ved ud- 
formningen af § 4 taget hensyn til organisa- 
tionernes ønske om en vis omlægning af om- 
rådet for de foranstaltninger, hvortil der 
kan ydes lån. Ifølge forslagets § 6 kan der 
ydes tilskud til fremme af udførslen af frugt 
og gartneriprodukter. Af disse tilskuds- 
beløb, der er forhøjet med i alt 1 mill. kr. i 
fórhold til den gældende lov, kan der anven- 
des 250.000 kr. til undersøgelser vedrørende 
frugt- og gartnerierhvervets fremtidige 
struktur- og afsætningsmuligheder. 

Anvendelsen af låne- og tilskudsmidlerne 
i den gældende lov fremgår af bemærknin- 
gerne til forslaget, og jeg skal blot tilføje, 
at midlerne har virket efter hensigten, og at 
der ved hjælp af de i § 6 omhandlede tilskud 
er ydet støtte bl. a. til propaganda for eks- 
porten på et tidspunkt, hvor afsætningen på 
visse markeder har været stagnerende. 
Propagandaen har omfattet fællesmærket 
emballage, udstillinger i udlandet osv. 

Med disse bemærkninger skal jeg indstille 
lovforslaget til velvillig behandling i det høje 
folketing. 

Endelig tillader jeg mig at fremsætte 
forslag til lov om ændring af lov om udlån til 
yngre landmænd. 

Efter 1967-loven om udlån til yngre land- 
mænd kan der ydes kursudligningslån til 
landmænd, der for første gang erhverver en 
landbrugsejendom efter 1. april 1967, og 
denne ordning fortsætter med visse ændrin- 
ger, hvoraf den væsentligste er, at værdien 
af bygningsforbedringer og arealforbedringer 
ved jordkøb og grundforbedring, der er sket 
mellem købet af ejendommen og låneansøg- 
ningens indgivelse, nu kan indgå i den han- 
delsværdi, på grundlag af hvilken kursudlig- 
ningslån beregnes. 

Efter 1967-loven kunne der yderligere for 
hvert af finansårene 1967-68 og 1968-69 ydes 
5 mill. kr. i tilskud til landmænd, der havde 
erhvervet en ejendom i finansårets løb og 

opfyldte betingelserne for at opnå kurs- 
udligningslån, bl. a. med hensyn til alder og 
praktisk og teoretisk lalldbrugsuddannelse. 

De 2 X 5 mill. kr. fordeltes blandt ansø- 
gerne efter forholdet mellem handelsværdi- 
erne af de af dem erhvervede ejendomme. 

Regeringen er af den opfattelse, at løs- 
ningen af en række af de problemer, der 
knytter sig til generationsskiftet i landbru- 
get, fremdeles er af stor samfundsmæssig 
betydning, og har efter forhandling med 
landbrugsorganisationerne fundet, at der 
også fremover vil være et særligt behov for 
tilskud til yngre landmænd. 

Efter forslaget videreføres derfor tilskuds- 
ordningen efter 1967-loven, dog således, at 
tilskuddet fikseres til 1% pot. af ejendom- 
mens handelsværdi. 

Men herudover stilles der ved nærvæ- 
rende forslag yderligere 7 mill. kr. årlig til 
rådighed som driftstilskud til unge land- 
mænd, der har overtaget deres landbrugs- 
ejendom inden for de sidste 5 år. 

Også denne lov, der er en del af landbru- 
gets støtteordninger, vil blive optaget til 
revision i næste folketingsår. 

Idet jeg i øvrigt skal henvise til bemærk- 
ningerne til lovforslaget, anbefaler jeg her- 
ved lovforslaget til tingets velvillige behand- 
ling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Peter Jørgensen til undervisningsmini- 
steren: 
홢Finder ministeren, at det er rimeligt 

at nedskære de tekniske skolers bud- 
getter med 20 mill. kr.?" 

Peter Jørgensen: Det spørgsmål, jeg bar 
stillet til undervisningsministeren, bygger. 
på en artikel i dagbladet Aktuelt fra 13. 
maj 1969, hvor der står, at undervisnings- 
direktør O. 1. Mikkelsen gjorde rede for de 
dystre perspektiver, der ligger i en generel 
nedskæring af budgetterne med 10 pet. 
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